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Forslag til § 17 stk. 4 udvalg 
Overskrift/tema  Beskrivelse 
1. Grøn omstilling og 

bedre biodiversitet 
gennem omlægning 
af arealer  
 
 

Hvordan kan Frederikssund Kommune arbejde med omlægning af arealer 
fra landbrugsjord til natur, vandløb og faunapassager, der kan understøtte 
denne grønne omstilling og skabe større biodiversitet. 
Udvalget skal undersøge frivillig omlægning, samt hvilke muligheder der er 
for samarbejde med fonde og erhvervsliv, der økonomisk vil bidrage til en 
omfordeling af jordarealer til naturprojekter. Arbejdet skal forgå i dialog 
med landbruget og andre interessenter ved at undersøge: 

• Mulighed for oprettelse af en jordfordelings-fond 
• Afdække og indregne Frederikssund Kommunes arealer 
• Sikring af grundvand 
• Mindske udvaskning af kvælstof 
• Omlægning af åløb og frilægge dræn 
• Etablering af faunakorridorer med udgangspunkt i grønt 

Danmarkskort 
• Faglige oplæg fra eksperter (forsyning mm.) 
• Borgeinddragelse 

 
Udvalget skal arbejde dynamisk og komme med indstillingen til fagudvalg 
og byråd samt med forslag til budget. 
 
Udvalgets sammensætning. 
Vi skal have repræsentanter fra minimum Landbruget og 
Boligorganisationerne, da de sidder på store dele af de arealer, som vi skal 
indgå frivillige aftaler om. Samtidig er det vigtigt at involvere nogen som 
kender alle de gode eksempler og de støttemuligheder, der findes - både i 
dansk og EU-regi. 
 
Det er et tværgående udvalg. Forankret i Klima, Natur og Energi. 
 

2. Skuldelev – sammen 
om udvikling 
gennem fællesskab 
 

 
 

Skuldelev er Frederikssund Kommunes 5. største by. Borgerne i Skuldelev 
bakker op omkring deres by, kirke, skole, kraftvarmeværk, brugs, 
fritidshjem, børnehave og Hallen i mange fællesskaber. Byen har en lang 
historie bag sig. En smuk beliggenhed ved Skuldelev Ås og Skuldelev 
Strand med havn, fjord og marker omkring og med mange fine naturperler 
og med en (ny) beliggenhed tæt ved den nye fjordforbindelse. 
 
Der er mange aktiviteter og foreninger på tværs. Samtidig er en by af 
Skuldelevs størrelse genstand for et ydre pres for afvikling, mere end 
udvikling. § 17, stk. 4 udvalget kan fokusere på, hvordan vi i fællesskab 
kan udvikle og styrke landsbyen, så den også fremadrettet er bæredygtig 
økonomisk, socialt og miljømæssigt samt komme med forslag til, hvordan 
og hvilke tiltag, der skal til for at sikre byen både på den korte og den lidt 
længere bane. Forløbet kan samtidig bruges som udvikling af proces til at 
drøfte andre byers fremtid.  
 
Spørgsmål som kunne være relevante at undersøge: 

• Bruger vi bygningerne optimalt? 
• Kan vi rykke tættere sammen? 
• Hvilke rammer styrker kommunens femte største by? 
• Hvilke fællesskaber kan vi fremme og hvordan? 
• Hvordan kan vi være fælles om Skuldelev og byens fremtid? 
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Deltagere kan være politikere, bylaug, skolen, institutionerne, 
administrationen, fagfolk udefra og ikke mindst borgerne i byen. 
 
Udvalget skal arbejde dynamisk og komme med indstilling til fagudvalg og 
byråd samt med forslag til budget. 
 
Dette udvalg refererer til Økonomiudvalget, da det griber ind i flere 
fagområder og fagudvalg. 
 

3. Fokus på fremtidig 
struktur i vores 
kommune. 
 
 

Et udvalg med fokus på arbejdet omkring den fremtidige struktur for vores 
landsbyer: transport, fællesskaber, erhverv, jobs, kulturhuse, skoler (klub 
og SFO) - og daginstitutionsområder. Kort sagt - hvordan sikrer vi 
fremadrettet attraktive landsbyer og spreder tilflytterne og arbejdspladser 
ud i hele vores kommune (også fokus på at fortælle gode historier. Så evt. 
bygherrer og erhvervsliv får interesse for de mange muligheder der er for 
at bygge på "landet" og ikke kun i de større byer - Frederikssund, 
Slangerup, Jægerspris og Skibby). 
 
Tal fra 2023 (vores hjemmeside) - antal borgere i hele kommunen ca. 
45.000: 
Heraf bor ca. 6.000 borgere i en af de 34 landsbyer som kommunen har. 
Frederikssund Kommune skriver på sin hjemmeside, at vi ønsker at 
fastholde den enkelte landsbys særlige identitet og kvaliteter, samtidig med 
at landsbyerne skal kunne følge med tiden. 34 mindre byer i kommunen er 
registreret som landsbyer med en defineret landsbyafgrænsning i 
kommuneplanen. 
 
Vi kan ikke gøre noget bagudrettet - derfor ønskes et fremadrettet fokus på 
den struktur vi ønsker politisk - da vi også politisk har valgt at støtte op om 
vores landsbyer - jeg mener samtidig, at vi mangler at sætte handlig bag 
dette og lade "landsbyerne" komme til orde.  
 
Udvalget kunne f.eks. være med deltagelse af  
- repræsentanter fra de lokale idrætsforeninger 
- skolebestyrelser 
- kulturtiltag 
- Jægerspris Netværk, Skibby Aktive mfl. 
- dagligvarekæderne og øvrige forretningsdrivende samt det lokale 
erhvervsliv  
- repræsentanter fra de af landsbyerne som også har et bylaug (som 
derved også repræsenterer de borgere der bor i landsbyerne). 
 
Hvordan sikrer vi landsbyerne i vores geografisk store kommune? 
 
Det kan vi kun gøre i fællesskab med dem der bor og har erhverv i vores 
landsbyer nu og dermed sikre, at vi kan fastholde muligheden, også 
fremadrettet. 
 

4. Børn og unges 
trivsel 
 
 

Et paragraf 17.4 udvalg der går på tværs af udvalgene: 
• Børn, Familie og forebyggelse 
• Skole, klub og SFO 
• Unge, Fritid og Idræt 

 
Udvalget skal på tværs af fagudvalgene beskæftige sig med børn og unges 
trivsel og kan favne nogle af de problematikker vi står overfor som 
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skoleværging, udgiftsudviklingen på det specialiserede område i forhold til 
almenområdet, indlæring/Folkeskolestrukturen i kommunen. 
 
Jeg tænker vi har brug for at forstå hvordan det hænger sammen på tværs 
af udvalgene og søge at finde løsninger der kan imødekomme den store 
udfordring. 
 

5. Den gode og 
attraktive 
arbejdsplads 
 
 

Som vi alle er bekendt med, så er det svært at rekruttere samt fastholde 
dygtige medarbejdere.  
  
Det gælder både indenfor plejeområdet, rehabilitering, skole og 
daginstitution m.m. Ligeledes er det svært at få elever til de kommunale 
arbejdspladser. Derfor er mit forslag, at der skal ses på hvad der skal til, for 
at flere vælger Frederikssund kommunen til, frem for at de vælger os fra, 
og i stedet for vælger at arbejde i vores nabokommuner.  
  
Mange ønsker jo så kort køretid som muligt til arbejde, for der går dyrebar 
tid fra familien samt fritiden, så der må kunne gøres noget der måske vil 
kunne tiltrække flere lokale borgere til vores arbejdspladser. Er det eks. vis 
fleksibel arbejdstid, medbestemmelse på egne vagter, medbestemmelse på 
planlægning og tilrettelæggelsen af arbejdet m.m. 
  
Jeg tænker det er et oplagt emne til disse udvalg, hvor det vil være muligt 
at inddrage de relevante parter til en god og konstruktiv dialog. Vi er nødt 
til at nytænke området og søge sparring fra eksempelvis borgere i 
kommunen, der har tilvalgt en anden kommune som arbejds- eller 
elevplads. Det vil kunne give et godt billede på hvad der kan gøres for at 
udvikle området og gøre vores kommune til en attraktiv arbejdsplads for 
mange flere af kommunens borgere. 
  
Samtidig vil der kunne ses på, hvordan vi får flere med psykiske og fysiske 
udfordringer til at blive en større del af vores kommune, ved inklusion og 
fleksible arbejdstilbud, så langt flere kan få et meningsfyldt arbejde.  
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